
Slovensko-hrvaški klub in 
istrski državni poslanci. 

V 34. štev. svojega lista smo priobčili 
dopis iz Istre pod gorenjim naslovom. Do
datno k temu dopisu priobčujemo danes 
»Zaupnico poslancem", ki jo je predlagal 
v občinskem zastopu občinski odbornik 
Fran J e r e b , nadučitelj v Ospu, ki je iz
vajal : 

Te dni se po vsej Sloveniji širi glas, 
da naši poslanci, dr. Rybar, dr. Gregorin in 
tudi naši dični Mandič, Spinčič in Laginja 
niso postopali v državnem zboru pravilno 
ob osnutju lastnega kluba. Ker je to ne
osnovano obrekovanje, izsiljeno po gotovih 
osebah, ki bi hotele med nami razdor pred
lagam: 

Občinski zastop Doline, okraja Koper 
v Istri, zbran polnoštevilno v seji dne 
3. avgusta 1911 popolnomo odobruje vse 
postopanje naših poslancev Mandiča, Špin
čiča in Laginje ob otvoritvi državnega zbora 
do sedaj in jim izreka neomejeno zaupanje. 
Zavrača z vso odločnostjo razne neutemeljene 
in neosnovane napade. Nujnost in predlog 
sta bila soglasno sprejeta. 

S to je zaupnica, kakor jo je pri
občila »Edinost", in ker je bila predlagana 
po nadučitelju, se hočemo nekoliko po
muditi. V svojih utemeljevanjih trdi, da se 
po vsej Sloveniji širi glas, da niso v za
upnici imenovani poslanci v državnem zboru 
pravilno postopali ob osnutju l a s t n e g a 
kluba . Kolikor je nam znano, so imeno
vani poslanci ustanovili svoj lastni klub 
pod imenom »Narodni klub". Zaraditega 
jim ni nihče rekel, da niso prav postopali, 
pač pa se je začudila vsa Slovenija, ker so 
vstopili v Šušteršičev klub. Zakaj se je 

Slovenija začudila temu koraku? Znano je, 
da je bilo vseh pet navedenih poslancev 
izvoljenih na narodni podlagi, a znano je 
vsemu svetu, da Šušteršič zametuje to pod
lago. V e n d a r naj bo že k a r k o l i 
o č i t o j e , da je u t e m e l j e v a n j e 
tov. J e r e b a n e s t v a r n o in z a t o 
vsa z a u p n i c a i z g u b l j a na v e l 
javi . 

Mi vemo, da se je politiško društvo 
»Edinost" bavilo z zadevo, s katero se 
sedaj bavi po nadučitelju predlagana za
upnica. Po preudarku je spoznalo, da je za 
dr. Rvbafa in dr. Gregorina najbolje, ako 
izstopita iz Šušteršičevega kluba. Ta dva 
sta tudi upoštevala to željo in izstopila. 
Znano je, da je bilo pred tem ropotanja po 
časnikarskih predalih, kar predlagatelj ime
nuje n e u t e m e l j e n e in n e o s n o v a n e 
napade. Torej tovariš, ako so ti napadi ne
utemeljeni in neosnovani, si posredno pred
lagal nezaupnico politiškemu društvu »Edi
nosti" in poslancema dr. Gregorinu in dr. 
Rvbaru. Očito je, če je upoštevalo politiško 
društvo »Edinost" neutemeljene in neosno
vane napade, da je nekorektno postopalo, 
ko je izreklo željo, naj imenovana poslanca 
izstopita iz Šušteršičevega kluba, in ne
korektno sta postopala poslanca, ker sta 
upoštevala to neutemeljeno in neosnovano 
željo in izstopila. To je torej kakor na 
dlani, če se izraža po nadučitelju predlagana 
zaupnica istrskim državnim poslancem, iz
raža politiškemu društvu »Edinosti" in po
slancema Rvbaru in Gregorinu nezaupanje, 
ker so po njegovi trditvi upoštevali ne
utemeljene in neosnovane napade. 

Iz tega ozira smo povedali svoje 
mnenje o tej zaupnici. Poglejmo še, koliko 
resnosti ima zaupnica, soglasno potrjena od 
občinskega zbora v Dolini I Pred leti je ta 
občinski zbor soglasno glasoval nezaupnico 
tržaškokoprskemu škofu dr. Naglu, ker je 
preganjal iz cerkve še ono mrvico Sloven
ščine, ki je ostala od slovanskega obreda. 
Kot glavni argument se je navajal, da je 



škof Nagi odpravil starodavno navado, po 
kateri se je opravljalo v dolinski župniji 
sv. obhajilo v slovenskem jeziku, Zaradi te 
nezaupnice je poropotala pokojna tržaška 
Zarja in čez nekaj časa je isti občinski zbor 
soglasno uničil to nezaupnico, ako ravno 
se v dolinski župniji še danes odpravlja 
sv. obhajilo v latinskem jeziku in še več; 
zažugalo se je celo, da ne bo petih maš, 
ako se ne bo pelo v latinskem jeziku. 

Dne 4. maja 1.1. je isti občinski zbor 
soglasno sprejel predlog, da se naprosi 
šolske oblasti, naj se uradno brez razpisa 
imenuje nadučitelja v Dolini, akoravno bi 
moralo biti znano, da se glasi 1. odstavek 
§ 6. istrsk. dež. zakona z dne 5. junija 1908, 
št. 28: .Učiteljska mesta na javnih ljudskih 
šolah se stalno podeljujejo potom javnega 
natečaja." 

To dvoje kaže že dovolj očito, da ob
činski zbor v Dolini slepo potrjuje, kar mu 
kdo predlaga. 

Mi smo že povedali, dokler Šušteršič 
vodi katerikoli klub, ga ne more podpirati 
noben slovanski poslanec, ki ima še kaj 
ljubezni do naroda in njegovega šolstva, a 
glede istrskih poslancev posebe smo pustili 
zadnjo besedo »Slovenskemu učiteljskemu 
društvu", katerega član je tudi nadučitelj 
Jereb in ker vemo, da je tudi on izvoljen 
v občinski zbor le na željo učiteljstva in 
ker je »Slov. učitelj, društvo" že objavilo, 
da bo izredni občni zbor prve dni ok
tobra 1.1. 


